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PÁŤÁCI NA ŘÍPU
... a v Praze, aneb trocha historie
ČTĚTE NA STRANĚ 1

PLÁNY ŽÁKOVSKÉHO
PARLAMENTU
... co nás čeká v červnu
ČTĚTE NA STRANĚ

ÚVODNÍK
V předposledním čísle tohoto
školního roku vám přinášíme
pokračování seriálu Sociální
sítě, tentokrát se zaměříme
na Discord, Reddit, Instagram
a LinkedIn.
Máme nového přispěvatele -
Jáchyma Filipíka z 5. třídy, který
se hned na úvod představil třemi
zajímavými články, a také dvě
dívky ze 7. třídy si v českém
jazyce zaveršovaly na zadaná
slova. Jak se jim to povedlo,
posuďte sami.
 
Příjemné čtení přeje
redakce

Páťáci na Řípu

foto: Petra Vávrová

Naše třídy 5. A a 5. B vyrazily
do Prahy a na Říp. Výlet připadl
na čtvrtek a pátek. Po brzkém
vstávání jsme se vydali
do Suchdola, kde jsme nasedli
do vlaku. V Praze jsme
přestoupili na autobus a dojeli

na horu Říp. Tam jsme se setkali
s různými osobnostmi z českých
dějin, které nám zadávaly
zábavné úkoly, jako je střílení
z praku, hádání dalších českých
osobností a přemýšlení o první
věci, která nám přijde na mysl,
když řekneme „Česko“. Poté
jsme sešli z hory dolů a odjeli
do našeho hotelu. Po ubytování
jsme navštívili Žižkovskou věž,
kde jsme viděli miminka
výtvarníka Davida Černého,
a poté jsme se šli najíst
do restaurace. Prošli jsme kolem
hlavního nádraží a pak se vrátili
do hotelu, abychom šli spát.
Další den jsme se po snídani šli
podívat na různá historická

místa, jako například: Pražský
hrad, Chrám sv. Víta, Zlatá
ulička, Karlův most a Prašná
brána. Ke každému místu nám
paní učitelky a průvodkyně řekly
hodně zajímavostí. Na oběd
jsme šli do mekáče. Zjistili jsme,
že nám zbylo víc času, než jsme
původně počítali, takže jsme šli
do největšího hračkářství
Hamleys, které bylo úžasné, ale
bohužel drahé. Pak už nás čekala
jen cesta domů.
Celkově se mi výlet hodně líbil
a bylo to hodně zábavné
i poučné.
 
Jáchym Filipík

Sushi a  Ramen

foto: https://www.epuzzle.info/cs/puzz
le/hraj/jidlo/88787-sushi-ramen#

5x4
Sushi a Ramen 
 
Dneska ráno volal bratr,
že odpoledne navštívíme Prátr.
Ve stáji už stojí kůň
a pozoruje sousedovic tůň.
Vezmu kabát po mamince

a obléknu ho ve vteřince.
Všude tu zní jenom němčina
a tak mizím zpět do Jičína.
Cesta, ta je samý kámen
a já zas mám chuť na ramen.
Někde v dáli hromy buší
a ostatní prahnou po sushi.
V zatáčce vidím ceduli směr
Bavorsko,
ale já odjíždím navštívit
Japonsko :D
Zamávám ostatním, mějte se
hezky,
Já už se nevrátím do tý země
český.
 
Veronika Honešová

Oslova postel

Oslova postel  
 
Víno červené jako krev,  
lokálem zní líbezný zpěv. 
V tom na mě zařve osel, 
že mu uplavala postel. 
„To je marný”, řekl Ondřej 

a já na něj: „No, ty jsi ale
zmoudřel.” 
Za barem je Baruna,  
u stolu zlatá harpuna. 
Písně v Deutsch jsou velmi
krásné, 
naděje na uplavanou postel
hasne. 
 
Barbora Krylová

Umělá inteligence ChatGPT 

foto: https://www.jeccapacitor.com/news/what-is-chatgpt-and-why-is-it-
so-hot.html

stránku
https://openai.com/blog/chatg
pt, která formou textové
konverzace (chatu) informuje
veřejnost. ChatGPT je vyškolen
na obrovském množství
textových dat a je schopen
generovat přirozené lidské
odpovědi nebo i nabídnout
inspiraci pro psaní. Když se
zeptáte ChatGPT na otázku,
analyzuje váš text a poskytuje
vám relevantní odpovědi. Hodně
lidí považuje používáni
ChatGPT k domácím úkolům
a pracím za podvádění. Je lepší
na to ale myslet jako na nástroj
pro objevování informací
a rozšiřování znalostí.
Při používání ChatGPT je však

důležité si stále ověřovat
informace, takže i kdyby se
někdo pokoušel podvádět, tak
mu to nemusí vyjít.
ChatGPT je skvělý pro každého,
kdo hledá informace a inspiraci.
Je to opravdu úžasná
technologie, která nám pomáhá
objevovat svět kolem nás.
Vlastně i tenhle článek byl
napsaný s pomocí ChatGPT.
 
Jáchym Filipík
 
Zdroje:
https://cs.wikipedia.org/wiki
/ChatGPT;
https://chat.openai.com/ChatGPT (Generative

Pre-trained Transformer) je chatbot
spuštěný firmou OpenAI

v listopadu 2022. Firma získala
v roce 2023 světovou pozornost.
ChatGPT má svoji webovou
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Snídaně kolem světa - 1. díl: USA

foto: https://www.maminka.cz/clanek/rychlovka-na-vikend-zkuste-vafle

Záleží také na tom, kde se
v Americe nacházíš. Například
v jižní části Ameriky jsou známé
krupicové či obilné kaše,
zatímco na severu jsou známé
kukuřičné lupínky s mlékem.
Také můžete na americkém stole
najít vepřovou kotletu anebo
třeba biftek.
 
Američani k jejich pestré snídani
většinou pijí slabé kafe
nebo jakýkoliv džus anebo
šťávu. Zajímavé ale je, že není
vůbec neobvyklé najít na stole
různé sladké sodovky jako třeba
Coca-Colu.
 
Sám jsem měl šanci v Americe
žít a snídat. Nejvíc mi chutnaly
vafle s javorovým sirupem, bylo
to hodně dobré.
 

foto: https://www.kulturistika.com/mag
azin/

Jáchym Filipík
 
Zdroje:
https://usa.avetour.cz/jak-sn
idaji-americane-tipy-na-pravo
u-americkou-snidani.htmlUSA 

 
K pravé americké snídani
jednoznačně patří vejce, která se
můžou dělat na jakýkoliv
způsob, opečená slanina

na pánvičce, do křupava opečené
tousty a ovoce, ale ještě existuje
známější varianta, a to sladká
varianta. Můžou to být buď
lívance anebo vafle s javorovým
sirupem a nějakým ovocem.

SOCIÁLNÍ SÍTĚ 2. DÍL a prozrazení nepřátelských
poloh. Na trhu se poprvé objevil
v roce 2015.
Adam Číp 
Zdroj: Wikipedie
 
LinkedIn - je největší profesní
sítí na světě, funguje ve více než
200 zemích. V ČR je
na LinkedIn 1,5 milionu
uživatelů. V profilu uživatele se
nachází jeho životopis
obsahující položky kariéra,
pracovní místa a vzdělání.
Prostřednictvím kontaktů je
uživatel zapojen i do kontaktů
svých kontaktů, čímž vzniká
provázaná síť uživatelů.
LinkedIn nabízí také nejrůznější
skupiny a aplikace. Je možné
vyhledat bývalé i současné
kolegy, spolužáky z univerzit,
nebo najít nové obchodní

partnery díky možnosti
uveřejnění podrobností
spolupráce.
LinkedIn využívají hlavně
personalisté a headhunteři (lovci
hlav), při hledání vhodného
kandidáta na pracovní pozici
mezi obrovským množstvím
potenciálních zaměstnanců.
Základní profil, který je
pro běžného uživatele zcela
dostačující, je zdarma, pouze
doplňkové funkce jsou placené.
LinkedIn není vyhrazen
jednomu oboru, existují ale
i specializované sítě, např. síť
Sermo.com sdružuje lékaře.
V roce 2016 převzala síť
společnost Microsoft. Zaplatila
za ni 26,2 miliard dolarů (631
miliard korun).
Kristýna Nenutilová
Zdroj: Wikipedie

foto: https://medium.com/

Discord - je komunikační
platforma, přes kterou může
komunikovat dva až vice lidí.
komunikuje. Discord lze
používat na systémech
Windows, MacOS, Android,
iOS, Linux, v terminálu, pc,
Nintendo, a ve webovém
prohlížeči. Od roku 2021má tato
služba přes 350 milionů
uživatelů. Jakýkoli daný server

foto: https://www.linkedakademie.cz/

může mít až 800 000 členů.
Server je v informatice obecné
označení pro počítač, který
poskytuje nějaké služby,
nebo počítačový program, který
tyto služby realizuje. Discord je
hodně populární mezi hráči her,
přes tuto platfomu komunikují
a domlouvají se třeba na útoku

SOCIÁLNÍ SÍTĚ 3. DÍL Posterous a Tumblr. Aplikace je
určena primárně pro mobilní
telefon iPhone a většinu
mobilních zařízení s OS
Android, současně je však
kompatibilní s iPod Touch
a iPad. Objevila se v obchodě
App Store v roce 2010,
v obchodě Google Play
společnosti Google roku 2012.
A získala si velkou oblibu
mezi uživateli, což potvrzuje
počet uživatelů získaných
za pouhých 11 měsíců
od spuštění služby – 9 miliónů.
Další verze přinesla uživatelům
významné změny, jako například
živé náhledy filtrů, okamžitou
úpravu fotografií, několik
nových filtrů, ukládání fotografií
ve vysokém rozlišení, možnost
zapnout nebo vypnout okraje
fotografie, možnost otáčet
fotografie. V roce 2013 přibyla
funkce s názvem Instagram

Direct, která umožňuje posílat
fotografie vybraným uživatelům
nebo skupině uživatelů, namísto
veřejné viditelnosti. Tímto
Instagram reagoval na stoupající
oblibu služby Snapchat. Od roku
2016 je v aplikaci Instagram
možnost využít některý ze 42
nabízených filtrů pro úpravu
fotografie. V roce 2019 se
v příbězích objevilo „karaoke“
doplňující funkci, která je
jednou z nejpopulárnějších
na sociální síti TikTok.
V březnu 2022 byl přístup
k Instagramu zablokován
v Ruské federaci. Tamní dozorčí
úřad Roskomnadzor to
odůvodnil „výzvami k násilí
proti ruským vojákům“
v souvislosti s ruským útokem
na Ukrajinu.
Kristýna Nenutilová
Zdroj: Wikipedie

Reddit - sociální síť, kde si
můžete zveřejňovat fotky,
komentovat cizí příspěvky, či si
dopisovat s ostatními lidmi.
Používá ho přes 52 mil. lidí
z celého světa. Byl založen
v roce 2005. Každý uživatel,
který se registruje a zveřejní
nějaký post (příspěvek), tak
ostatní ho budou hodnotit, a ten
za to získává body, nazvané
karma. Existuje také Reddit
Premium, neboli zpoplatněná
verze Redditu, která uživateli
usnadňuje používání a přináší
mu řadu výhod, např. možnost
vypnout reklamy, možnost
vytvoření vlastního Reddit
avatara, zobrazování historie
uživatelem navštívených
odkazů, vylepšený způsob
zobrazování nových komentářů

pod příspěvky.
Dominika Majerová
Zdroj: Wikipedie
 
Instagram - americká sociální
síť pro sdílení fotografií, videí
a chatování s přáteli. Služba
umožňuje uživatelům upravit
pořízené fotografie pomocí řady
filtrů. Také formát fotografie je
odlišný a jako odkaz
na fotoaparáty značky Kodak
a Polaroid jsou výsledné snímky
ve čtvercovém formátu, zatímco
kamery zařízení se systémem
iOS používají poměr stran 3:2.
Aplikace se nesnaží konkurovat
jiným sociálním službám, ba
naopak umožňuje snadné sdílení
fotografií na další sociální sítě,
jako je Facebook, Twitter, Flickr,
případně na publikační služby
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Vyfoť jaro
V dubnu Žákovský parlament
vyhlásil fotografickou soutěž
s názvem Vyfoť jaro. Zúčastnilo
se celkem 10 žáků od 5. do 8.
ročníku, dodali mnoho
fotografií, podmínkou bylo, že
musí být vyvolané. Bylo obtížné
vybrat nejlepší fotku, ale
na schůzce Parlamentu se
nakonec odhlasovalo takto: 1.
místo obsadil Filip Bartolotti; 2.
místo Hana Kusá; 3. místo Anna
Vidomusová a na 4. místě
skončila Adéla Bajerová.
Fotografie dalších účastníků
zveřejníme v závěrečném čísle.
 
Žákovský parlament

Červnový plán Žákovského 
parlamentu

foto: https://mothership.sg/

Milí spolužáci, na červen
pro vás máme připraveny tyto
aktivity:
ve středu 14. a ve čtvrtek 15.
června proběhne v prostorách 2.
stupně pro žáky 5. - 9. ročníku
hra: Necháš se napálit? na
rozpoznání fake news a ve
středu 21. června oblíbený No
bag day , ale tentokrát s jasně

danými podmínkami:
- NIKDO NEDONESE
JAKÉKOLI NÁDOBY
NA ODPADKY!!!
- JE ZAKÁZÁNO PŮJČOVAT
SI BOXY, KRABICE
A VOZÍKY BEZ SOUHLASU
MAJITELE - ČILI NE
NÁKUPNÍ VOZÍKY!!!
- JE SPOUSTA MOŽNOSTÍ,
JAK UKÁZAT KREATIVITU
A NEDOPUSTIT SE PŘI TOM
PŘESTUPKU §§§!!!
POJĎME SI TENTO DEN
UŽÍT S VTIPEM :-)
 
VÁŠ PARLAMENT

Youtubeři - 8. díl: Morry

foto: https://www.youtube.com/

Dnešní díl bude o youtuberovi,
který si říká Morry.
Videa jsou převážně o rozebírání
témat, hraní her a povídání
kolem všeho aktuálního.
Morry má na hlavním kanále
209 tis. odběratelů a 518 videí.
Na hlavním kanále převážně
hraje hry společně s dalšími
různými youtubery.

Natáčí například hry: GTA, The
Henry Stickmin Collection,
Happy Wheels, Five nights at
freddy´s, Monopoly, Minecraft
atd..
Má i svůj vedlejší kanál, který se
jmenuje Morry Twitch a na něj
natáčí především reakce
a úryvky ze streamů na Twitchi.
Zabývá se tam věcmi, které jsou
na internetu populární, např.
na Shopaholic Adel, Sugar
Denny, Tadeáše Kuběnku,
na reakce od Sibiřana atd..
Sociální sítě:
Instagram: morry_eej
Twitch: morryeej
Určitě stojí se na něj podívat ...
 
Niky Rakušanová

Hraběnka Walburga na zámku Kunín

foto: Hana Šmídová

Na oslavu Mezinárodního dne
dětí měly opět po roce všechny
děti, které zamířily v neděli 4.
června na zámek do Kunína,
šanci uvidět na živo naši Dobrou
hraběnku.
Hraběnka Walburga na zámku
totiž na přelomu 18. a 19. století
založila jednu z nejlepších škol
své doby, pečovala o talentované
děti a vychovávala dokonce
malého Františka Palackého.
A také Františka Palackého děti
i ostatní návštěvníci zámku
mohli spatřit v živém obrazu, jak
ho komorná Fany přivádí
do hraběnčiny školy.
Dospělé průvodce na zámku
v tento den vystřídaly děti
ve věku 10-12 let a provedly své
vrstevníky zámkem.

Prozradily i velice dlouhé jméno
paní hraběnky, které běžně
neřekl nikdo jinak než „naše
dobrá hraběnka.“
Dětské prohlídky zámku
v Kuníně jsou mezi českými
a moravskými zámky naprosto
ojedinělé.
I já sama jsem se mohla
zúčastnit a musím říct že to byl
velice pěkný a nevšední zážitek
a určitě stojí za to něco takového
zažít.
 
Niky Rakušanová
www.muzeumnj.cz


